
گروه اقتصادی - عضو اتاق مشــترک بازرگانی ایران و روسیه با بیان اینکه تا 
پایان ســال تعرفه تجاری ایران و روســیه صفر می شود، گفت: تجارت با پول ملی، 
تجارت آزاد و گشایش مرزهای گمرکی ایران با روسیه، ارمنستان، بلاروس به زودی 
انجام می شــود.»کامبیز میرکریمی« در گفت وگویی اظهار داشت: با توسعه تجاری 
ایران و کشورهای اوراسیا تا پایان سال مشکلات فعالان اقتصادی در حوزه گمرک، 
تعرفه ها و بازار رقابتی حل خواهد شد.این فعال اقتصادی با اشاره به جهش صادراتی 
با توسعه زیرساخت های حمل و نقلی، افزود: زیرساخت های نرم افزاری در حوزه 
موافقت نامه های تجارت آزاد با کشورها به طور جدی و با سرعت در حال اجراست 
که مذاکره کننده های ایران و روســیه تفاهم های خوبی داشتند و بعد از نهایی شدن 
در پارلمان های ۵ کشــور و ایران ابلاغ و اجرایی خواهد شــد. وی با اشاره به سابقه 
صادرات ایران به روسیه و بلاروس در حوزه خودرو، بیان داشت: با برپایی نمایشگاه 
و معرفی خودرو سمند Lx، کارخانه ای که در بلاروس برای خودروساز آمریکایی 

مجهز شده بود، در اختیار تولیدکننده ایران قرار گرفت. 
در کشور روسیه هم پژو ۲۰۶ صندوقدار و سمند مشتری دارد که به دلیل نبود 
زیرســاخت حمل و نقلی و بعد آن مشکلات ارزی با مشکل روبرو شد که از سال 
۹۸ مسیر تازه ای برای تولید و صادرات خودرو، توربین ها، کاتالیزورها و قطعه سازان 
خودرو باز شد. میرکریمی اظهار امیدواری کرد: با تشویق شرکت ها به بازاریابی و 
استفاده از این بازارها در غیاب برندهای بزرگ بتوانیم به توسعه صادرات و تثبیت 
جایگاه خود در کشورهای اوراسیا دست یابیم.  امید داریم با یک نرخی شدن ارز یا 

نزدیک شدن به نرخ آزاد، رقابت شفاف و آزاد را توسعه دهیم.

گروه اقتصادی - محمدرضا پورابراهیمی درباره انحلال سه موسسه اعتباری 
و مالــی و آخریــن تصمیمات در خصوص تعیین تکلیف بانــک آینده و نگرانی 
سپرده گذاران این مجموعه ها و ورود مجلس به این موضوع اظهار داشت: ساماندهی 
نظام بانکی در دستور بانک مرکزی است و اختیاراتی هم در جلسات سران قوا در 
سال گذشته به بانکی مرکزی در این باره داده شده  است. همچنین قانون جدید بانک 
مرکزی که اصلاح قانون گذشته بوده، ١۰ روز اخیر در مجمع نهایی شد و همین روزها 
ابلاغ می شود که در این قانون جدید هم این اختیارات به بانک مرکزی داده شده است. 
وی ادامه داد: بانک مرکزی از یک ظرفیت کامل قانونی در حوزه ساماندهی نظام 
بانکی و مالی برخوردار است که یکی از بخش های آن انحلال بوده و موضوع ادغام 
و بازسازی هم در آن دیده شده است و بانک مرکزی می تواند در تمام این بخش ها 
اقدام کند. رییس کمسیون اقتصادی مجلس  با بیان اینکه بانک براساس شرایط آن 
مجموعه مالی و بانک اقدام مقتضی انحلال، ادغام و بازسازی را می تواند انجام دهد، 
گفت: موضوع هم در این باره اطلاع رســانی به مردم است تا اشکال و خللی ایجاد 
نشود و بانک مرکزی در این باره توضیح خواهد داد و برنامه ها اعلام می شود و تاکید 

بر این است که بدون اطلاع رسانی نباید اقدامی انجام شود. 

تعرفه تجاری ایران و روسیه تا پایان سال 
صفر می شود

قانون جدید بانک مرکزی نهایی شد
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گروه اقتصادی - معاون وزیر 
جهاد کشــاورزی گفــت: فراهمی، 
دسترســی اقتصــادی، ســلامت و 
پایداری ۴ مؤلفه امنیت غذایی است 
و بــرای رفع موانع در مصرف آبزیان 
ارزان ســازی این محصولات باید در 

دستور کار قرار گیرد.
پروتئین یکی از نیازمندی های 
بدن بوده کــه حیوانی و گیاهی قابل 
تأمین اســت. انواع گوشــت قرمز و 
ســفید، تخم مــرغ، حبوبات و… 
سرشــار از مواد پروتئینی هستند. در 
کشــور مردم بیشتر عادت به خوردن 
گوشــت قرمز و ماکیان دارند و سهم 
پروتئین هــای دریایــی و آبزیان در 
سفره ایرانیان بسیار ناچیز است. سرانه 
مصرف ماهی ما حدود ١۳ کیلو گرم 
بوده که هدف گذاری شــده این عدد 
بــه ۲۰ کیلو گرم افزایش یابد. این در 

حالی اســت که مصرف سرانه ماهی 
در جهان حدود ۲۶ کیلو گرم است.

در حال حاضر با افزایش قیمت 
گوشــت قرمز به نظر می رسد عادت 
غذایی مردم کم کم تغییر کند و اقبال به 
بازار انواع آبزیان افزایش پیدا کند. البته 
نرخ برخی پروتئین های دریایی مانند 
میگــو کمتر از قیمت گوشــت قرمز 
نبــوده و بین ۳۰۰ تا ۴۸۰ هزار تومان 
در نوســان است. افزایش تیراژ تولید 
ممکن اســت قیمت ها را سرشــکن 
کــرده و نــرخ ماهیــان را متعادل تر 
کنــد. در حال حاضر هر کیلو قزل آلا 
پرورشی بین ١۲۰ تا ١۸۰ هزار تومان 
بوده که نسبت به قیمت گوشت مرغ با 
هر کیلو ۷۸ هزار تومان فاصله زیادی 
دارد. حــال باید دید متولیان امر برای 
افزایش سهم آبزیان در سفره ایرانیان 
چه برنامه ای دارند. معاون وزیر جهاد 

کشــاورزی بر تلاش بــرای ارتقای 
مصــرف آبزیان در تمامی دهک های 
جامعــه تاکید کرد و گفت: بیش از ۵ 
هزار و ۷۰۰ کیلومتر سواحل آب شور 
و شیرین در ایران وجود دارد که خود 
پتانسیل عظیمی جهت بهره برداری و 
توسعه تولیدات شیلاتی را به ارمغان 

می آورد.
بــه گــزارش وزارت جهــاد 
کشاورزی، سیدمجتبی خیام نکویی، 
رئیس ســازمان تحقیقات، آموزش و 
ترویج کشــاورزی )تات( دسترسی 
اقتصادی محصولات شیلاتی را مورد 
تاکید قــرار داد و گفت: در این زمینه 
نیاز به تحقیق و توســعه است و برای 
رفع این چالش باید از مســیر دانش و 

فناوری بگذریم.
خیام نکویی در جلســه نظارت 
ســتادی مؤسســه تحقیقات علوم 

شــیلاتی، افــزود: در این راســتا با 
بهره گیــری از الگوی کشــورهای 
موفقی چــون ترکیه یا مالزی باید در 

راستای رفع موانع تلاش کرد.
معاون وزیر جهاد کشــاورزی 
بر بهره وری ســبد غذایــی مردم از 
محصولات شــیلاتی تاکید و اظهار 
کرد: فراهمی، دسترســی اقتصادی، 
ســلامت و پایداری ۴ مؤلفه امنیت 
غذایی اســت و بــرای رفع موانع در 
مصــرف آبزیــان ارزان ســازی این 
محصولات باید در دســتور کار قرار 
گیرد. وی عنوان کرد: ارزان ســازی با 
بکارگیری علم و فناوری قابل تحقق 

است.
از مصــرف  نکویــی  خیــام 
پایین تولیدات شــیلاتی در کشور، 
ابــراز نگرانــی کرد و بــر تحول در 
خوراک دهی آبزیــان، اصلاح نژاد و 

تنوع شــیلاتی به عنــوان مؤلفه های 
ارزان سازی فرآورده های شیلاتی در 
راســتای ارتقا ارزش افزوده در تولید 

آبزیان تاکید کرد.
معاون وزیر جهاد کشــاورزی 
با اشــاره بــه حمایت و اســتقبال از 
پیشنهادات و ایده های جدید، گفت: 
از افرادی که بــا ارائه راه حل بتوانند 
چالشــی از مشــکلات بهره برداران 
را حل کنند تا ســفره مردم رنگین تر 
شــود، به طور ویژه حمایت و تقدیر 

خواهند شد.
سهم یک درصدی آبزیان در 

بخش کشاورزی
در ادامــه محمود بهمنی، رئیس 
مؤسســه تحقیقات علوم شــیلاتی 
کشــور، با ارائــه توضیحاتی درباره 
توســعه صید و صیــادی در برنامه 
تحولــی وزارت جهاد کشــاورزی 

و ارزیابــی ذخایــر انــواع ماهیان 
اقتصادی، گفت: بخش آبزی پروری 
با چالش هایی مواجه اســت که از آن 
جمله می تــوان تا حدی به غیربومی 
بــودن گونه های آبزی پــروری در 
کشــور، عــدم پیش بینی درســت 
ملاحظــات اقتصــادی- اجتماعی، 
کمبود منابع آب شیرین، عدم استقبال 
بهره برداران از مکانیزاسیون و فقدان 
یک برنامه منسجم به منظور پیشگیری 
و کنترل بیماری های آبزیان اشاره کرد.
بهمنی ســهم شــیلات از ١۲۵ 
میلیون تن تولید بخش کشاورزی را 
یــک درصد توصیف کرد و ادامه داد: 
ارزش اقتصادی شیلات معادل حدود 
١۰ درصــد کل ارزش محصــولات 
کشاورزی اســت که این آمار، نشان 
از اهمیت بخش شــیلات در اقتصاد 

کشاورزی دارد. 

 

اقتصادی

گروه اقتصادی- تخصیص سهام 
عدالت بــه جامانــدگان؛ وعده ای که 
از ســوی مجلس چند سالی است در 
دستور کار است، به گونه ای که در قانون 
بودجه ١۴۰١، دولت موظف شد تا پایان 
سال ١۴۰١ از محل سهام باقی مانده خود 
در شرکت ها نسبت به واگذاری سهام 
عدالت به افراد تحت پوشش کمیته امداد 
و سازمان بهزیستی و همچنین کلیه افراد 

واجد شرایط اقدام کند.
اما با گذشت حدود سه ماه از سال 
١۴۰١، خبر هایی از فعالیت تیم اقتصادی 
دولت سیزدهم برای اجرایی شدن این 
قانون مهم به گوش رسید. در ١١ خرداد 
سال گذشــته، حسین قربانزاده، رئیس 
وقت ســازمان خصوصی ســازی در 
جلســه با معــاون وزارت رفاه، رئیس  
و مدیران ارشــد ســازمان بهزیستی و 
کمیتــه امداد امام خمینــی )ره( ـ که با 
موضوع اختصاص ســهام عدالت به 
جاماندگان تشکیل شد ـ اظهار داشت: 
بر اساس این بند از بودجه سال جاری، 
می بایست اختصاص سهام عدالت به 
جاماندگان اتفاق بیفتد که در این زمینه 
اقدامات مفصلی انجام شده و بر اساس 
منابع موجود در حال کارشناســی در 
خصوص جزئیاتی از جمله نوع و میزان 
سهام تخصیصی به افراد مشمول هستیم. 
این مقام مســئول در وزارت اقتصاد در 
آن مقطع، با اشــاره به عزم و اراده دولت 
نسبت به تخصیص سهام عدالت جدید 
به جاماندگان گفت: تلاش می کنیم در 
مرحله نخســت به افراد تحت پوشش 
کمیته امداد و ســازمان بهزیستی سهام 

عدالت اختصاص دهیم.
این وعده وعید های جذاب مدتی 
بعد به فراموشــی سپرده شد تا اینکه در 
شــهریورماه، خاندوزی وزیر اقتصاد 
اظهار داشت: در قانون بودجه ١۴۰١ دو 
تکلیف به دولت سپرده شد: یکی اینکه 
افراد جامانده تحت پوشــش نهاد های 
حمایتی مانند کمیته امداد امام خمینی 
و سازمان بهزیســتی که جاه مانده اند، 
ســهام عدالت به آن ها اختصاص یابد 
و دوم آنکه ســایر اشــخاص جا مانده 

در شــش دهک کم درآمدی جامعه، که 
ســهام عدالت ندارند و تحت پوشش 
کمیته امداد و بهزیستی هم قرار ندارند.

خاندوزی همچنین تاکید داشت: 
برای ایــن منظور پیش نویســی تهیه 
کرده ایم و این پیش نویس در کمیسیون 
اقتصــادی دولت مصوب شــد که در 
مرحله ارائه بــه هیأت دولت قرار دارد 
و قرار اســت به سه میلیون تن از افراد 
تحت پوشش کمیته امداد امام خمینی 
و بهزیستی که سهام عدالت ندارند، به 
ازای هر نفر ١۰ میلیون تومان از ســهام 
شــرکت های دولتــی تخصیص یابد؛ 
بنابراین تا به اینجای کار مشخص شد 
که دولت قصــد دارد برای جاماندگان 
ســهام عدالت ١۰ میلیونی اختصاص 
دهد. مدتی بعد نیز یعنی ششم مهرماه، 
هیات وزیران به ریاست رئیس جمهور، 
وزارت اقتصــاد را مکلف کرد، از محل 
باقی مانده ســهام متعلق بــه دولت در 
بانک های صــادرات، ملت و تجارت، 
شرکت کشــتیرانی جمهوری اسلامی 
ایران، شرکت مخابرات ایران و صنایع 
پتروشــیمی خلیج فارس، نســبت به 
واگذاری مستقیم ســهام به افراد فاقد 
سهام عدالت تحت پوشش کمیته امداد 

و سازمان بهزیستی اقدام کنند.
بر اســاس مصوبه هیات وزیران، 
مبلغ ســهام مورد واگذاری به هر یک 
از مشــمولان، معادل حداکثر یکصد 
میلیــون ریال بــا اعمــال ۵۰ درصد 
تخفیف به صورت اقســاط ســالانه و 
ده ســاله است. همچنین افراد مشمول 
این تصویب نامه، توسط نهاد های ذی 
ربط شناسایی و معرفی خواهند شد و 
احراز عدم تخصیص ســهام عدالت به 
آنان )در مقطع واگذاری ســال ١۳۸۵( 
بر عهده ســازمان خصوصی ســازی 
خواهد بود. سازمان خصوصی سازی 
نیز مکلف شد از طریق سازمان بورس 
و اوراق بهادار و تسویه وجوه، نسبت به 
انتقال سهام به کد سهامداری هر یک از 
مشمولان اقدام کند. سهام واگذار شده 
تا پایان مدت اقســاط در وثیقه سازمان 
خصوصی سازی قرار خواهد گرفت و 
آزادسازی سهام موصوف پس از تسویه 
کامل اقساط و مرحله ای )طی سه سال به 

نسبت مساوی( انجام خواهد شد.
همچنین سهامداران می توانند پس 
از پایان سال پنجم نسبت به تسویه پیش 
از موعد و آزادســازی سهام خود اقدام 
کنند؛ بنابراین در شــرایطی که به نظر 
می رســد کار تخصیص سهام عدالت 
به جاماندگان نهایی و تمام شده است، 
چندماهی خبری نشد تا اینکه قربانزاده، 

رئیس سازمان خصوصی سازی بهمن 
ماه درمورد شناسایی جاماندگان سهام 
عدالــت اظهار کــرد: ایراداتی درمورد 
بعضی از ضوابط وجود داشت که هیات 
دولــت آن را مرتفع و مصوب کرد، اما 
هیــات تطبیق مجلس دوبــاره ایرادی 
مطرح نمود که در حال بررسی هستند.

وی به این پرســش کــه ایرادات 

هیات تطبیق مجلس چه مواردی بود، 
پاســخ داد: به طور کلی دو ایراد وجود 
داشــت: نخست اینکه مرجع تصویب 
باید شــورای عالی سیاســت اصل ۴۴ 
باشــد نه هیات وزیران. دوم آنکه سهام 
باید غیرمستقیم به مشمولان داده شود 
نه مستقیم. البته به هر دو ایراد پاسخ داده 
شد و معاونت حقوقی در حال پیگیری 

است. امیدوارم مورد قبول هیات تطبیق 
مجلس قرار بگیرد و اجازه دهند در پایان 

سال واگذاری را انجام دهیم.
با این حســاب شــیرینی سهام 
عدالت برای میلیون ها ایرانی، تلخ شد 
چراکه موانعی بر سر راه ارائه این سهام 
به وجود آمده بود. چند هفته بعد دوباره 
نیز قربانزاده در گردهمایی مدیران کل 
امــور اقتصادی و دارایی اســتان های 
سراسر کشور در این باره اظهار داشت: 
در خصوص تعیین تکلیف جاماندگان 
ســهام عدالت؛ اول باید شورای عالی 
سیاست های کلی اصل ۴۴ تشکیل شود 
و شــیوه اجرایی را مصوب کند تا بتوان 
پرتفوی ســهام عدالــت را نهایی کرد. 
رییس سازمان خصوصی سازی گفت: 
در حال حاضر پرتفوی ســهام عدالت 
جاماندگان مشــخص اســت، احکام 
ضوابط آن هم به تصویب هیات وزیران 
رسیده بود، اما هیات تطبیق مجلس به آن 
ایراد گرفت و اعلام کرد که مطابق قانون 
اجرایی سیاست های کلی اصل ۴۴ باید 
این شــورا درباره آن تصمیم بگیرد و نه 
هیات وزیران؛ بنابراین، در حال حاضر 
جز اینکه شــورای عالی سیاست های 
کلــی اصل ۴۴ این موضوع را تصویب 

کند، راه دیگری وجود ندارد.
خاندوزی به عنوان ســخنگوی 
اقتصــادی دولــت نیــز در روز های 
پایانی سال یعتی شــانزدهم اسفندماه 
در نشســت خبری در پاسخ به سوال 
خبرنــگاران درباره اختصاص ســهام 
عدالت به جاماندگان و پرداخت مرحله 
دوم ســود سهام عدالت توضیح داد که 
درباره اختصاص سهام عدالت به افراد 
زیر پوشش نهاد های حمایتی مصوبه ای 
داشتیم، اما مجلس اصرار داشت به جای 
هیأت وزیران باید در شورای اصل ۴۴ 
مصوب شود. امروز عصر جلسه هیأت 
عالی با هدف بررسی تخصیص سهام 
عدالت به این قشــر برگزار می شود که 

امیدواریم تا ۲۹  اسفند اجرایی شود.
در نهایت در ساعات پایانی سال 
در شرایطی که مهلت اجرای این قانون 
رو به پایان بود، هیات وزیران در جلسه 
۲۸ اسفند ماه ١۴۰١ به پیشنهاد وزارت 
امور اقتصادی و دارایی و به استناد اصل 

١۳۸ قانون اساسی و در اجرای بند الف 
تبصره ۲ ماده واحده قانون بودجه ١۴۰١ 
کل کشــور، تخصیص سهام عدالت به 
جامانــدگان را تصویب کــرد که این 
مصوبــه با امضای محمد مخبر، معاون 

اول رییس جمهور ابلاغ شد.
بر اســاس این مصوبــه، حداکثر 
ارزش سهام قابل واگذاری به هر یک از 
مشمولان سهام عدالت جدید، موضوع 
تصمیم مورخ ١۶ اســفند شورای عالی 
اجرای سیاست های کلی اصل ۴۴ قانون 
اساسی معادل حداکثر یک میلیون ریال 

تعیین می شود.
هیــات وزیــران بــه ســازمان 
خصوصی ســازی اجازه داد نسبت به 
واگذاری ســهام دولــت در بانک های 
ملت، تجارت و صــادرات اقدام کند؛ 
بنابراین، ۲ درصد ســهام بانک ملت، 
۳ درصد از ســهام بانک تجارت و ۲.۷ 
درصد سهام بانک صادرات مشمول این 

واگذاری می شود.
مشــکل جدید رونمایی شد؛ 

دولت، سهام ارزنده  ندارد؟
تنها چند روز پس از ابلاغیه مخبر، 
رئیس وقت سازمان خصوصی سازی از 
درخواست لغو تصویب نامه تخصیص 
ســهام عدالت به جاماندگان خبر داد. 
حســین قربان زاده با اشاره به تصویب 
و ابــلاغ تخصیص ســهام عدالت به 
جامانــدگان عنوان کرد: حدود ســه 
میلیون و ۵۰۰ هزار تن به عنوان جامانده 
سهام عدالت شناسایی شده اند که این 
موضوع به ۳۵ هزار میلیارد تومان منابع 
نیاز دارد، در حالی که طبق تصویب نامه 
هیــات وزیران، قرار اســت ۲ درصد 
ســهام بانک ملت، ۳ درصد از ســهام 
بانک تجارت و ۲.۷ درصد سهام بانک 
صادرات مشمول این واگذاری شوند 
و باید گفت، منابع در نظر گرفته شــده، 
منابع مورد نیاز را پوشــش نمی دهد. به 
همین دلیل، درخواست لغو آن از سوی 
وزارت امــور اقتصاد و دارایی به هیات 
وزیران داده شد. معاون وزیر اقتصاد در 
مورد علت موضوع مذکور این توضیح 
را داد کــه موضوع پرتفوی جاماندگان 
سهام عدالت برای سومین بار در هیات 
دولت مطرح شــد و دوباره با واگذاری 

هلدینگ پتروشیمی خلیج فارس، فولاد 
مبارکــه اصفهان و ملی مــس ایران به 
جاماندگان سهام عدالت موافقت نشد 
و در نتیجــه تخصیص ســهام عدالت 
به جاماندگان منتفی شــد، زیرا دولت 
دیگر سهام ارزنده ای با ارزش ۳۵ هزار 
میلیارد تومان نــدارد که به جاماندگان 
سهام عدالت تخصیص دهد؛ بنابراین 
مشکل اصلی، نداشتن ســهام ارزنده 
برای جاماندگان بود. مشکلی که به نظر 
می رسد با توجه به صحبت های رئیس 
وقت سازمان خصوصی سازی، ریشه 
در عــدم موافقت دولت بــا واگذاری 
سهام هلدینگ پتروشیمی خلیج فارس، 
فولاد مبارکه اصفهان و ملی مس ایران به 

جاماندگان سهام عدالت می باشد.
بیش از یک ماه قبل نیز خاندوزی 
وزیــر اقتصاد در خصوص این چالش 
اظهار داشت: تخصیص سهام عدالت 
به جاماندگان ابتدا باید مراحل خود را 
طی کند. این مصوبه بعد از تأیید هیات 

دولت اجرایی خواهد شد.
خاندوزی توضیحی نداد که چرا 
مصوبــه هیات وزیران در جلســه ۲۸ 
اسفند ماه ١۴۰١ اجرایی نشده و دوباره 
قرار اســت تخصیص سهام عدالت به 
جاماندگان مراحل خــود را بپیماید و 

مصوبه ای داشته باشد.  
به نظر می رســد تعلــل وزارت 
اقتصــاد و ســازمان خصوصــی در 
خصوص اجرایی شــدن قانون بودجه 
١۴۰١ و ســال جــاری، یعنــی قانون 
تخصیص سهام عدالت به جاماندگان 
به گونه ای اســت که بــا این روند لاک 
پشتی، به زودی باید منتظر لایحه قانون 
بودجه سال آینده باشیم و دوباره مجلس 
در قانون بودجه، به موضوع تخصیص 

سهام عدالت به جاماندگان بپردازد. 
همه این فراز و فرود ها در شرایطی 
است که با گذشت بیش از یک سال از 
وعده عجیب دولت مبنی بر اینکه »بدون 
پرداخت حتی یک ریال ســهام داری 
کنید!« همچنان بسیاری از مردم چشم 
انتظار یک تصمیم قاطع و حساب شده 
از ســوی تیم اقتصادی دولت سیزدهم 
هستند تا به حق خود یعنی سهام عدالت 

برسند.

چند ماه تا بودجه ۱۴۰۳ و قانونی که روی زمین مانده است؛

»سهام عدالت ۱۰ میلیون تومانی« 
برای جاماندگان؛ قانونی که دولت 

عزمی برای اجرای آن ندارد
تنها چند روز پس از ابلاغیه مخبر، رئیس وقت سازمان خصوصی سازی از درخواست لغو تصویب نامه 

تخصیص سهام عدالت به جاماندگان خبر داد و گفت: دولت دیگر سهام ارزنده ای با ارزش ۳۵ هزار میلیارد تومان 
ندارد که به جاماندگان سهام عدالت تخصیص دهد.

گروه اقتصادی - مردم می توانند 
یارانه خود را به صورت نقدی به همان 
روال قبل دریافت و اســتفاده کنند یا 
بــا ورود به فرآیند خرید کالابرگ ، از 

مشوق های آن استفاده کنند.
مشــاور معــاون رفــاه و امور 
اقتصادی وزارت تعــاون، کار و رفاه 
اجتماعی ضمن بیان اینکه اســتفاده 
از طرح کالابــرگ الکترونیک کاملا 
»اختیاری« اســت، به میزان اســتقبال 

مردم از زمان اجرای این طرح اشــاره 
کرد و گفت: در حال حاضر ۶۰ میلیون 
نفر از جمعیت کشور مشمول استفاده 
از کالابرگ الکترونیک هســتند و این 
درحالیست که از ابتدای اجرای طرح 
کالابرگ الکترونیک تاکنون بیش از ١۷ 
میلیون نفر در این طرح مشارکت کرده  
و در صورت هزینه ۲۰۰ هزارتومان از 
یارانه خود، از امتیاز تشویقی بهره مند 
شــده اند. سیدرضا یحیوی با اشاره به 

اضافه شدن دهک های ۶ و ۷ درآمدی 
به طرح کالابــرگ الکترونیک، اظهار 
کرد: از ابتدای هفته گذشته، دهک های 
۶ و ۷ درآمدی همچون دهک های یک 
تا پنج مشمول دریافت امتیاز تشویقی 
طرح کالابرگ شده اند و در صورتی که 
۲۰۰ هزار تومان از مبلغ یارانه خود را از 
میان ١١ قلم کالای سبد غذایی تعریف 
شده خریداری کنند، مشمول دریافت 
یارانه تشــویقی ١۲۰ هــزار تومانی 

خواهند شــد؛ به عبارتی با استفاده از 
این طرح یارانــه دهک های یک تا ۳ 
درآمدی بــه ۵۲۰ هزار تومان و یارانه 
دهک های چهارم تا هفتم درآمدی به 

۴۲۰ هزارتومان ارتقاء می یابد.
 وی افزود: بــه این دهک ها نیز 
همان اعتبــار ١۲۰ هزار تومانی نیز در 
صــورت خرید از میان ١١ قلم کالای 
تعریف شده در سبد غذایی اضافه شود. 
مشــاور معاون رفاه و امور اقتصادی 

وزارت تعــاون، کار و رفاه اجتماعی 
با اشــاره به میزان استقبال مردم از این 
طرح، اعلام کرد که در حال حاضر ۶۰ 
میلیون نفر از جمعیت کشور مشمول 
استفاده از کالابرگ الکترونیک هستند 
و این درحالیست که از ابتدای اجرای 
طرح کالابرگ الکترونیک تاکنون بیش 
از ١۷ میلیــون نفــر )بیش از ۵ میلیون 
خانوار که معــادل بیش از ۲۰ درصد 
جمعیت ۶۰ میلیون نفری می شــود( 

در این طرح مشارکت کرده  و از امتیاز 
مزایای طرح بهره مند شده اند. به گفته 
یحیــوی، در فاز ششــم اجرای طرح 
کالابرگ الکترونیک که دهک های ۶ و 
۷ درآمدی اضافه شــدند، از روز شنبه 
)۲۰ مهرماه( تا روز چهارشــنبه )۲۵ 
مهرماه( حدود ۴ میلیون نفر مشارکت 
کردند که در این میان ســهم مشارکت 
دهک ۶ و ۷ درآمدی معادل ۸۰۰ هزار 
نفر است. بنابر اظهارات وی، بیشترین 
مشــارکت ها در اســتفاده از امتیــاز 
تشویقی طرح کالابرگ در دهک های 
پایین تر بوده اســت. یحیوی در ادامه 
به اقدامات وزارت رفاه برای سهولت 

مردم در استفاده از کالابرگ پرداخت 
و افزود: در راســتای تســهیل خرید 
مردم، وزارت رفاه با فروشــگاه های 
اینترنتی وارد مذاکره شــده اســت. 
هم اکنون زیرســاخت های لازم برای 
این اقــدام فراهم و امــکان خرید از 
»اسنپ مارکت«  اینترنتی  فروشــگاه 
در طــرح کالابرگ الکترونیک وجود 
دارد. همچنین با چندین فروشــگاه 
دیگــر اینترنتی نیز صحبت شــده و 
تست های فنی آن در حال انجام است 
و طی چند هفته آینده این فروشگاه ها 
نیز به شــبکه کالابرگ متصل خواهند 
شد. مشاور معاون رفاه و امور اقتصادی 

وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی با 
اشاره به یکی از پرتکرارترین سوالات 
مردم نسبت به این طرح، توضیح داد: 
یکی از پرتکرارترین ســوالات مردم 
این اســت که آیا استفاده از این طرح 
اجباری است و باید حتما یارانه خود 
را برای خرید سبد غذایی صرف کنیم؟ 
پاسخ این سوال مشخص و این است 
کــه در خرید کالابرگ هیچ »اجباری« 
نیســت. مردم می توانند یارانه خود را 
به صورت نقدی بــه همان روال قبل 
دریافت و اســتفاده کنند یا با ورود به 
فرآیند خرید کالابرگ، از مشوق های 

آن استفاده کنند.

خرید با کالابرگ اجباری است؟

پاسخ به پر تکرارترین سوال مردم در خصوص » کالابرگ الکترونیک «

به نظر می رسد تعلل وزارت اقتصاد و سازمان خصوصی در خصوص اجرایی شدن قانون 
بودجه ۱۴۰۱ و ســال جاری، یعنی قانون تخصیص سهام عدالت به جاماندگان به گونه ای 
است که با این روند لاک پشتی، به زودی باید منتظر لایحه قانون بودجه سال آینده باشیم و 
دوباره مجلس در قانون بودجه، به موضوع تخصیص سهام عدالت به جاماندگان بپردازد.

اسحـق ارزانـی

ارزان سازی، سهم آبزیان را در بازار افزایش می دهد
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 روزنامه اقتصاد کیش

گــروه اقتصــادی - رییس 
معــدن  تخصصــی  کمیســیون 
و صنایــع معدنــی اتــاق ایــران 
گفــت: بانک هــا تســهیلات دهی 
نمی کنند،مناسبات مان با دنیا درست 
نیست،برای گرفتن یک ویزا یا وقت 
از ســفارت باید رقم های نجومی به 
دلالان پرداخت کنیــم، همه این ها 
در راســتای این است که صادرات 

و تولید در کشور توسعه پیدا نکند.
رییــس  شــکوری،  بهــرام 
کمیسیون تخصصی معدن و صنایع 
معدنــی اتــاق ایــران، در ارتباط با 
آخرین وضعیت معادن چنین گفت: 
متاســفانه وضعیت معادن کشــور 
بدتر شــده اســت. هر روز قوانین، 
سیاست ها و بخشنامه های جدیدی 
صادر می شود که عملا شرایط معدن 

و صنایع معدنی را بدتر می کند و باید 
سیاست گذاری های مناسبی در این 
راســتا اتخاذ شود. امسال سال رشد 
اقتصادی نامگذاری شده است ولی 
می بینیم که همه سیاســت گذاری ها 
بــه نوعــی جلوی رشــد اقتصادی 
را می گیــرد. مثل همیــن عوارضی 
کــه بر معافیت هــای مالیاتی مواد و 
محصولات معدنی وضع شد یا اخذ 
۲ درصــد علی الحســاب مالیات از 
فروش صادرات در این راستاست، 
یعنی صادرکننده برای محصولی که 
هنوز صادر نشده و طبیعتا مبلغی هم 
از فروش آن اخذ نکرده اســت، باید 
۲ درصــد فروش خــود را به دولت 
پرداخت کند. یعنــی ما می خواهیم 
جلوی رشــد اقتصــادی را بگیریم، 
حالا باید پرســید چه کســانی این 

بخشنامه ها را صادر می کنند؟  و چرا 
با بی تدبیری صادر می شود؟

وی در پاسخ به وضعیت تامین 
ماشــین آلات این حــوزه گفت: از 
لحاظ تامین ماشــین آلات کماکان 
مشــکل وجود دارد. بــه بهانه تولید 
داخلی و این بروکراســی وحشتناک 
که سر راه واردات ماشین آلات وجود 
دارد، تاکنون  ممنوعیت و محدودیت 
واردات برداشــته نشــده اســت تا 
قیمت ها متعادل شــود. در مجموع، 
عملا همه سیاست گذاری ها برعدم 
تحقق رشــد اقتصادی است و برای 

این موضوع باید فکر چاره ای کرد.

ایــن عضــو اتــاق بازرگانی 
ایــران تصریــح کــرد: متاســفانه، 
بانک ها تســهیلات دهی نمی کنند، 
مناسبات مان با دنیا درست نیست، یا 
برای اخذ یــک ویزا و وقت گرفتن 
ســفارت باید رقم هــای نجومی به 
دلالان پرداخت شــود، همه این ها 
در راســتای این است که صادرات و 
تولید در کشــور توسعه پیدا نکند و 
به دنبال آن رشــد اقتصادی حاصل 

نشود.
رییــس کمیســیون تخصصی 
معدن و صنایع معدنی اتاق ایران در 
خصوص سرمایه گذاری خارجی در 

حــوزه معــدن و صنایــع معدنی 
گفــت: وقتی ســرمایه گذار داخلی 
از ســرمایه گذاری در کشور ناامید 
اســت، چطور توقع داشته باشیم که 
صاحبان ســرمایه در خارج از کشور 
تمایلی به این کار داشــته باشند؟ تا 
زمانیکه مناسبات با دنیا اصلاح نشده 
و روابط بانکی با دنیا برقرار نشــود، 
امنیــت ســرمایه گذاری در داخل 

کشور وجود ندارد.
بــا  روز  هــر  افــزود:  وی 
خلق الساعه  سیاســت گذاری های 
سود سرمایه گذارن را متاثر می کنیم. 
چطور ســرمایه گذار خارجی تمایل 

داشته باشــد در این بازار متلاطم و 
با وجود سیاست گذاری در مالیات 
و پرداختی هایی که به دولت صورت 
می گیرد، سرمایه گذاری انجام دهد؟ 
طبیعی اســت که این اتفاق نمی افتد. 
در واقــع، در ایــن شــرایط جذب 
سرمایه گذاری خارجی بی معناست.

رییس کمیسیون تخصصی معدن و صنایع معدنی اتاق ایران:

فعلا، جذب سرمایه گذاری خارجی بی معناست

معاون وزیر جهاد کشاورزی:
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